

郁万江,徐爱德,杜湘珂.弥漫性腱鞘巨细胞瘤的影像学诊断[J].中国医学影像技术,2009,25(4):692-694

弥漫性腱鞘巨细胞瘤的影像学诊断

Imaging diagnosis of diffuse-type tenosynovial giant cell tumor

投稿时间: 2008-11-12 最后修改时间: 2008-12-21

DOI:

中文关键词: [弥漫性腱鞘巨细胞瘤](#) [体层摄影术](#),[X线计算机](#) [磁共振成像](#)

英文关键词:[Diffuse-type tenosynovial giant cell tumor](#) [Tomography](#), [X-ray computed](#) [Magnetic resonance imaging](#)

基金项目:

| 作者 | 单位 | E-mail |
|---------------------|--|--|
| 郁万江 | 福建医科大学附属厦门第一医院放射科,福建 厦门 361003 | yuwj169@sina.com |
| 徐爱德 | 青岛大学医学院附属医院放射科,山东 青岛 266003 | |
| 杜湘珂 | 北京大学人民医院放射科,北京 100044 | |

摘要点击次数: 477

全文下载次数: 193

中文摘要:

目的 分析弥漫性腱鞘巨细胞瘤(D-TGCT)的影像学表现。方法 搜集经病理证实的42例D-TGCT患者的影像学检查资料,包括X线平片17例、多层螺旋CT检查13例和MR检查35例。结果 病变位于膝关节26例,髋关节9例,踝关节4例,肘关节、手部和足部各1例。6例X线平片仅见弥漫性软组织肿胀,11例X线平片检查和13例CT检查可见关节边缘骨质破坏,周围见薄层硬化边,破坏区周围见多发软组织肿块影;3例CT检查可见关节囊内积液;2例CT增强扫描病灶呈不均匀轻到中度强化。35例MRI表现分为三个类型:I型病变以实性成分为主,未见或仅见少量积液或囊变;II型病变实性成分与囊性成分并存,两者比例差别不大;III型病变以囊性成分为主,滑膜弥漫性轻度增厚或局部结节状增厚。30例病灶显示特征性的含铁血黄素低信号。12例MR增强扫描显示病变实性部分均呈中度或重度强化。MR增强扫描尤其是压脂序列显示病变范围优于平扫。结论 MRI对于发现特异性含铁血黄素信号和确定病变范围具有独特优势。认识不同类型MRI表现有助于提高诊断准确率。

英文摘要:

Objective To observe imaging characteristics of diffuse-type tenosynovial giant cell tumor (D-TGCT). **Methods** Forty-two patients with D-TGCT confirmed by pathology were collected, and imaging data, including X-ray films of 17 cases, multi-slice spiral CT of 13 and MRI of 35 cases were retrospectively reviewed. **Results** Lesions located on knee ($n=26$), hip ($n=9$), ankle ($n=4$), elbow ($n=1$), hand ($n=1$) and foot ($n=1$). Nodular masses without bony erosion of 6 cases were found in X-ray films. Marginal bony erosion with thin sclerosis and nodular masses with different sizes were showed in 11 patients on X-ray film and 13 patients on CT. Joint effusion was found on CT films of 3 patients. Post-contrast CT of 2 lesions displayed mild to moderate enhancement. MR findings of 35 lesions were classified into three types. Type I composed mainly by parenchyma, with or without a little joint effusion or cyst. Type II was composed of parenchyma almost as much as and joint effusion or cyst, whereas type III mainly by cyst without or with a little parenchyma. Post-contrast CT of 12 cases displayed moderate to heavy enhancement. Specific hemosiderin deposition was found in 30 cases. Post-contrast MR images were superior to per-contrast images in determining the scope of lesions, especially with fat-saturation. **Conclusion** Most of D-TGCT can be diagnosed by X-ray plain films and CT. MRI is useful in determining hemosiderin deposition and the scope of lesions.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第6335735位访问者

版权所有:《中国医学影像技术》杂志社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址:北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码:100190 电话:010-82547901/2/3 传真:010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计